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Počátek roku je ve znamení 
dvou horkých univerzitních no-
vinek v  centru Ostravy. Evrop-
ská výzkumná univerzita otevře-
la Ekonomickou fakultu v tradič-
ních prostorách na Sokolské 
třídě 33 a  zároveň zde zřídila 
výukové centrum University of 
London. Na podrobnosti jsme 
se zeptali rektorky Zuzany 
 Machové.

n V  centru Ostravy jste 
otevřeli novou ekonomic-
kou fakultu, můžete nám 
říct podrobnosti?

Ano, chceme vrátit světlo 
ekonomického vzdělání do 
prostor s  geniem loci na So-
kolské třídě, kde má studium 
ekonomů hlubokou, více než 
stoletou tradici. A  je to právě 
Ekonomická fakulta Evropské 
výzkumné univerzity (ERUNI), 
která zde zahájila činnost před 
několika málo dny.

n Předtím na Sokolské 
působila jiná ekonomka?

Před námi na Sokolské třídě 
působila skoro 50  let Vysoká 
škola báňská-Technická uni-
verzita Ostrava, tedy její Eko-
nomická fakulta, která se však 
nedávno přestěhovala do Po-
ruby a  integrovala se více do 
struktur své univerzity. Dá se 
asi předpokládat, že bude 
svým pojetím více konvergo-
vat, resp. být komplementární 
k  technickým oborům porub-
ské univerzity, jak to opakova-
ně komunikovalo i  její vedení. 
Místo v  centru Ostravy teď 
přebíráme my. Ale ekonomic-
ké vzdělání na Sokolskou ne-
přišlo spolu s VŠB. Už od roku 
1909 v budovách, kde nyní pů-
sobíme, fungovala Německá 
obchodní akademie a  my jen 
fakticky pokračujeme v  eko-
nomické tradici z počátku mi-
nulého století. Doufám, že už 
zde zůstaneme napořád.

n Takže se dá říct, že nyní 
nahrazujete VŠB?

Tak to rozhodně není. Určitě 
chceme saturovat poptávku 
po ekonomických oborech 
v centru Ostravy, která zde by-
la tradiční a  která tady nyní 
není pokryta ani VŠB ani Ost-
ravskou univerzitou. Chceme 
také srdce Ostravy opět zapl-
nit studenty ekonomických 
programů. V  tomto vnímání 
VŠB asi nahrazujeme. Ale naše 
pojetí výuky je od pojetí výu-
ky ekonomických disciplín na 
veřejných univerzitách značně 
odlišné. Dá se také předpoklá-
dat, že se rozdíly ve výuce eko-
nomie na naší univerzitě a VŠB 
budou i z již řečených důvodů 
zvětšovat. My se navíc zamě-
řujeme v  mnohem větší míře 
na mezinárodní prostředí.

n V jakém smyslu?
Téměř v každém. Na univer-

zitě máme velmi vysoké pro-
cento studentů ze zahraničí, 
podíl programů vyučovaných 
v českém a anglickém jazyce je 
nyní přesně proporcionální 
a  od příštího akademického 
roku budeme realizovat, i díky 
nově uzavřené smlouvě s Uni-
versity of London, téměř dvě 

třetiny programů v angličtině. 
V  minulém roce jsme navíc 
otevřeli studentské centrum 
přímo v  univerzitní čtvrti 
v srdci Londýna, kdy například 
jen pár metrů od našich kan-
celáří sídlí světoznámá univer-
zita Birkbeck a  řada dalších. 
A tak bych mohla pokračovat. 

Chceme k  nám importovat 
světové vzdělání a  myslím, že 
se nám to už začíná pomalu 
dařit.

n Uzavřeli jste tedy 
smlouvu s  University of 
London? Čeho se týká?

Týká se výuky v  progra-
mech této londýnské univerzi-

ty. Není to žádná deklaratorní 
smlouva o  spolupráci, kterých 
mají běžně univerzity desítky, 
je to zcela konkrétní smlouva 
o  zajištění vzdělávání ve vý-
ukovém centru University of 
London v  Ostravě, a  to už od 
akademického roku 2025/2026. 
Toto uznávané centrum bude 

provozovat právě Evropská vý-
zkumná univerzita a  vyučovat 
v  něm budou naši akademičtí 
a výzkumní pracovníci. Myslím 
si, že je to obrovský úspěch, 
který nemá obdoby nejen 
z pohledu Ostravy nebo ČR, ale 
nemusely by se za něj stydět 
ani země a  univerzity s  velmi 

vyspělým univerzitním pro-
středím.

n Získat status výukové-
ho centra University of 
London asi nebylo lehké?

Bylo to extrémně složité 
a  validační proces byl velmi 
náročný. University of London 
si kvalitu svého vzdělání a pro-
gramů velmi pečlivě hlídá  – 
jen žádost a  související doku-
menty mají stovky stran. Dů-
sledná je možná i proto, že je 
po univerzitách v  Oxfordu 
a  Cambridge třetí nejstarší 
britskou univerzitou a že jejích 
17 samostatných členů patří 
k  předním institucím světa, 
přičemž mnohé z  nich se 
umisťují v  první desítce glo-
bálních univerzitních žebříčků. 
Její význam možná rovněž 
podtrhuje fakt, že nejvyšší 
představitelkou University of 
London je od roku 1981 prin-
cezna Anna, sestra britského 
krále Karla III.

n Takže je to nabídka stu-
dia světově uznávaného 
vzdělání?

Myslím si, že je to bezprece-
dentně prestižní vzdělání, kte-
ré nemá v ČR a okolí srovnání. 
Mezi absolventy University of 
London patří mnoho nositelů 
Nobelovy ceny, což asi hovoří 
za vše.

n Studenti v  Ostravě zís-
kají britský diplom?

Ano, ale nejedná se 
o  „double degree“ nebo po-
dobný program a  rozhodně 
nejde o  diplom z  Ostravy. Di-
plomy jsou udělovány přímo 
University of London na pro-
mocích v Londýně. A na diplo-
mu nikdo nepozná, zda dotyč-
ný studoval v  Londýně nebo 
v Ostravě. Přijímačky jsou stej-
né, studium je stejné, zkoušky 
jsou stejné a hodnota vzdělání 
je rovněž stejná. Studenti jsou 
po celou dobu studujícími 
University of London, avšak 
technickou stránku přijímací-
ho procesu a  výuku absolvují 
v uznávaném výukovém cent-
ru v  Ostravě pod vedením 
úspěšně akreditovaných aka-
demických a výzkumných pra-
covníků Evropské výzkumné 
univerzity.

n Nová Ekonomická fa-
kulta ERUNI ale nabízí 
i  vzdělání akreditované 
v ČR?

Samozřejmě. Ekonomická 
fakulta bude organizačně za-
jišťovat výuku ve čtrnácti eko-
nomicky zaměřených studij-
ních programech pokrývají-
cích celou obvyklou šíři 
univerzitního ekonomického 
vzdělání v českém i anglickém 
jazyce a  bude participovat na 
výuce a  výzkumu v  bakalář-
ských, navazujících magister-
ských a  doktorských studij-
ních programech. Avšak čtyři 
z  těchto programů budou 
 vyučovány prostřednictvím 
našeho výukového centra 
 University of London.

Budova Ekonomické fakulty Evropské výzkumné univerzity (2024). Foto archiv ERUNI (3)

Dvě univerzitní novinky v Ostravě: 
Ekonomická fakulta ERUNI 

a výukové centrum University of London

Stranu připravil 
Václav TučekPůvodní budova Německé obchodní akademie v Ostravě. Genius loci už od roku 1909 (originální dokument stavebního úřadu).


